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چالش جذب معلمان با 
رشته های غیرمرتبط 

در دوره ابتدایی
و  آمــوزش  وزارت  گــزارش  بــه 
پرورش معــاون آموزش ابتدایــی وزارت 
آموزش وپرورش با بیان اینکه تراکم بالای 
کلاس هــا یکی از چالش های اساســی در 
فرایند یاددهی-یادگیری است، گفت: طبق 
مصوبه ۸۸۶ شورای عالی آموزش وپرورش، 
تراکــم مطلــوب کلاس هــای ابتدایی ۲۰ 
نفر و حداکثر قابل قبول ۲۶ نفر اســت اما 
در قانــون برنامه هفتم، ســقف تراکم به 
۳۵ نفــر افزایش یافته کــه این موضوع از 
نگاه کیفیت محور، یک عقبگرد محســوب 

می شود.
رضوان حکیم زاده در برنامه پرسشــگر 
شبکه آموزش سیما درباره کیفیت بخشی 
بــه آموزش بــر لــزوم نگاه سیســتمی و 
ارتقای  بــرای  سیاســت گذاری های دقیق 

سطح آموزش تأکید کرد.
وزارت  ابتدایــی  آمــوزش  معــاون 
آموزش وپــرورش بــا بیان اینکــه کیفیت 
آموزشــی در کنار عدالت آموزشی یکی از 
محورهای کلیدی برنامه دولت چهاردهم 
اســت، گفت: رئیس جمهور در جلســات 
منظم هفتگی خود به طور ویژه بر ارتقای 
کیفیــت مــدارس دولتی به عنــوان نماد 
عدالت آموزشــی تأکید دارنــد. اما بحث 
کیفیت فقط محدود به یک عامل نیســت 
و باید هــم درون دادها، هم فرایندها و هم 

پیامدهای آموزشی مورد توجه قرار گیرند.
معــاون آمــوزش ابتدایی با اشــاره به 
نقش نیروی انســانی در کیفیت آموزشی 
تصریح کرد: مــا در مدارس دولتی بهترین 
معلمــان را داریــم؛ افــرادی کــه عمدتا 
فارغ التحصیل دانشگاه فرهنگیان هستند و 
با تمــام توان در کلاس های درس فعالیت 
می کنند. اما نمی توان انتظار داشت در یک 
کلاس ۴۵ نفــره با امکانات محدود و بدون 
حمایت کافی از ســوی خانواده ها، کیفیت 

آموزش مشابه کلاس های کم تراکم باشد.
او تأکیــد کــرد  تراکم بــالای کلاس ها 
یکــی از چالش هــای اساســی در فرایند 
یاددهی-یادگیــری اســت: طبــق مصوبه 
آموزش وپــرورش،  شــورای عالی   ۸۸۶
تراکــم مطلــوب کلاس هــای ابتدایی ۲۰ 
نفر و حداکثر قابل قبول ۲۶ نفر اســت اما 
در قانــون برنامــه هفتم ســقف تراکم به 
۳۵ نفــر افزایش یافته کــه این موضوع از 
نگاه کیفیت محور، یک عقبگرد محســوب 

می شود.
حکیــم زاده یکــی دیگر از مشــکلات 
نظــام آموزشــی را جــذب معلمــان بــا 
رشــته های غیرمرتبــط در دوره ابتدایــی 
عنوان کرد و گفت: تعلیم و تربیت کودکان، 
تخصصی تریــن و مهم تریــن کار در نظام 
آموزشی اســت. با این حال، سیاست های 
نادرســتی باعــث شــده  فارغ التحصیلان 
رشته هایی چون طراحی لباس، کشاورزی 
و پرســتاری به عنوان معلم دوره ابتدایی 
جذب شوند. این تصمیمات غیرکارشناسی، 
کیفیت آموزش را به شدت تحت تأثیر قرار 
داده و اجرای دوره های توانمندسازی برای 
معلمان با این تنوع رشته ای را دشوار کرده 
اســت. معاون وزیر آموزش وپرورش تأکید 
کرد  برای ارتقای کیفیت آموزشی، نمی توان 
فقط یک عامــل را مقصر دانســت، بلکه 
باید مجموعه ای از سیاست های صحیح و 
به موقع اتخاذ شود. کیفیت آموزش، نتیجه 
تعامل چندین عامل است؛ از نیروی انسانی 
گرفته تــا امکانات، فناوری، تراکم کلاس ها 
و سیاست های کلان. هرگونه تصمیم گیری 
نادرســت در این حوزه، تأثیر مســتقیم بر 
آینده دانش آموزان خواهد داشت. بنابراین 
ضروری اســت کــه سیاســت گذاری ها با 
رویکــردی علمــی و دقیق انجام شــود تا 
آموزش ابتدایی کشــور دچار آســیب های 

جبران ناپذیر نشود.
حکیــم زاده دربــاره برنامه درســی و 
منابع یادگیری نیز خاطرنشان کرد: دوران 
تســلط کتاب درســی به عنوان تنها منبع 
یادگیری به ســر آمــده اســت. در عصر 
دیجیتال لازم اســت که محیط ها و منابع 
یادگیری متنوع باشــند. در همین راســتا، 
را  برنامــه ای  آموزش وپــرورش  وزارت 
برای تنوع بخشــی به منابع و محیط های 

یادگیری در دستور کار دارد.
او بــا اشــاره بــه برنامه هــای وزارت 
آموزش وپــرورش برای بازنگــری در نظام 
رشــته های تحصیلی، افزود: در بسیاری از 
کشــورها، دانش آموزان دیرتــر از ایران به  
طور تخصصی در رشته های جداگانه قرار 
می گیرند و این امر نتایج آموزشــی بهتری 
به همراه دارد. در شــرایطی که با پیشرفت 
فناوری هــای جدید مانند هوش مصنوعی 
و اینترنت اشــیا مواجه هستیم، لازم است  
تغییرات ساختاری در نظام آموزشی کشور 

ایجاد شود.

چــرا تلاش ها بــرای نجات قطعــی باغ گیاه شناســی ملــی ایران 
به نتیجه نرسیده است؟

خطر خزش برج به باغ

نگرانی از سرعت بالای سالمندی در ایران

یک دوســتدارِ مطلعِ باغ گیاه شناسی ملی ایران: مدت هاست که هر چند  
وقت موضوع باغ گیاه شناســی ملی ایران و نجاتش از ساخت وسازهای 
شــمالی آن داغ و خبری امیدوارکننده منتشــر شــده اما هیــچ گاه تکلیف باغ و 
قطعه زمین های شمالی آن به  طور روشن و شفاف مشخص نشده است. ابتدای 
اردیبهشت امسال پس از فشــارهای بسیار و سلسله جلساتی که توسط معاون 
وقت اجرائی ریاســت جمهوری مدیریت می شــد، ارتش پذیرفــت که از تعداد 
طبقات برج های خود به طور اساسی بکاهد اما زمینی که متعلق به وزارت جهاد 
بوده و کاربری جنگل دست کاشــت را در مجاورت پهنه شمالی باغ داشت به آن 
اختصاص یافته تا اضافه طبقات را در ســطح این زمین ۸٫۴ هکتاری بیاورد. این 
تصمیم مشکل چندانی را برای باغ حل نمی کرد، چون از ارتفاع به سطح می آمد 
و تراکم ایجادشــده با تشکیل جزایر حرارتی و تشــدید عوامل دیگر، حیات باغ را 
کماکان به مخاطره می انداخت به همین دلیل از همان جلسه با مخالفت جدی 
مسئولان باغ و معاونت تحقیقات وزارت جهاد روبه رو شد. آخر کجای دنیا آن هم 
در این زمانه، جنگل دست کاشت را زیر تیغ برج سازی می برند؟ معاون اجرائی به 
همراه وزیر جهاد وقت تصمیم خود را گرفتند و زمین را واگذار کردند. این مهم به 
اســتحضار رئیس جمهور فقید رســید. اندکی پیش از حادثه درگذشــت ایشان، 
صراحتا اعلام می کنند: «باغ گیاه شناســی ملی نباید به خاطر مسکن سازی از بین 
برود. در مکان دیگری زمین مناســب جبران گردد». بنابراین یکی از دســتورهای 
محیط زیســتی بسیار مهم رئیس جمهور که حتما در کارنامه ایشان برای همیشه 
خواهد ماند، صادر می شود. پس از شکل گیری دولت جدید موضوع باغ و گرهی 
که برای بلندمرتبه سازان حل نشده، در دستور کار قرار می گیرد. با نشستی در پایان 
ماه آذر با دستور رئیس جمهور در وزارت راه و شهرسازی با حضور مقامات عالی 
طرف ها، شامل وزارت جهاد کشاورزی، وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح، 
وزارت راه و شهرسازی، شهرداری، معاونت حقوقی رئیس جمهور، تصمیم های 
مهمی اتخاذ می شــود؛ از جمله باقی ماندن کاربری زمیــن ۸٫۴ هکتاری وزارت 
جهاد برمبنای جنگل دست کاشت و تأکید بر ساخت وساز در داخل حریم مطابق 
ضوابــط آن. ضوابط چه می گوید؛ تا ۱۵ متر (۵ طبقه که البته خود این هم جای 
پرســش دارد) روی زمین و دو طبقه زیر زمین. صورت جلسه ای از سوی معاون 
وزیر راه و شهرسازی ارسال می شود. پنج، هفت، ۹ و ۱۱ طبقه در پهنه موصوف با 
حداکثر سطح پوشش. حتی تلاش ها برای تغییر ضوابط حریم نیز آغاز می شود. 
اینکه دستور صریح و روشن مرحوم رئیسی به اجرا درنیامده است یک طرف،  اما 
موضوع دیگری که بســیار نگران کننده است عزم آنهاست. آنچه اکنون در پهنه 
اتفاق افتاده و در حال روی دادن اســت، گود برداری های گسترده است که قطعا 
برای برج های بلندتر از ضوابط حریم خواهد بود. پرسش اینجاست، چه تضمینی 
وجود دارد که حتی با شــکل گیری پنج طبقه، برج ها در سال های آینده به سوی 
آسمان بالا و بالاتر نروند؟ این پهنه توسط شورای عالی شهرسازی در سال ۱۳۹۸ 
به R۱۱۲ و با ســه طبقه (حتی در قامت شــهرکی ویلایی) اعلام شده بود. اگر از 
منطقــه ۲۲ و محــل دربرگیرنده باغ اطلاع داشــته باشــید، تأییــد می کنید که 
انبوه سازی های گسترده یکی از اشتباهات بزرگ مدیریت شهری در دهه ۸۰ و ۹۰ 
بوده و بازنگری طرح تفصیلی منطقه ۲۲ نشــان داده در منطقه بیش بارگذاری 
چندبرابری نسبت به طرح تفصیلی مصوب انجام شده است. به گفته مسئولان 
باغ در این چند وقت، این مســئله همین حالا هم که هنــوز خیلی از واحدهای 
ساخته شده اطراف باغ خالی است، آسیب ها را برای باغ آغاز کرده است. پرسش 
همیشگی اینکه آیا سرنوشت باغی یگانه و منحصر به فرد در خاورمیانه، با داشتن 
نزدیک به نیمی از گونه های گیاهی ایران و شــکل گیری میکرورویشــگاه هایی از 
نواحی رویشــی ایران  که مرکز پژوهش های مجلــس  ارزش آن را بیش از ۵۴۳ 
میلیــون دلار تعییــن کــرده و در شــهری چــون تهران بــا انبــوه چالش های 
محیط زیســتی اش، باید به خانه ســازی هم وطنانی گره بخــورد که به هیچ روی 
جانمایی درست نشده و می توان در محلی دیگر از شهر سکنی داد؟ اکنون چشم 
دوســتداران محیط زیســت و منابع طبیعی به تصمیماتی است که باید دولتی 
بگیرد که درک و شــعارهای محیط زیستی آن بسیار بیش از دولت قبل است اما 
رئیس جمهور فقید یک دستور کامل برای باغ دارد: در مکان دیگری زمین مناسب 

جبران گردد.

به گزارش ســازمان بهزیستی، رئیس سازمان بهزیستی کشور گفت: سالانه 
۳۰۰ هزار میلیارد ریال یارانه مستمری توسط بهزیستی پرداخت می شود و 
طبق برنامه ریزی ها و با پیگیری های انجام شــده در بودجه ســال آینده، مستمری 
مددجویان بهزیســتی ۴۰ درصد افزایش می یابد. دکتر ســیدجواد حسینی، رئیس 
سازمان بهزیستی کشور، گفت: سالانه ۳۰۰ هزار میلیارد ریال یارانه مستمری توسط 
بهزیســتی پرداخت می شــود و طبق برنامه ریزی ها و با پیگیری های انجام شده در 
بودجه ســال آینده مستمری مددجویان بهزیســتی ۴۰ درصد افزایش می یابد. ۵۰ 
هزار نفر جهت دریافت حمایت از بهزیستی پشت نوبت هستند که تلاش می کنیم 
دهک یک در اســتان آذربایجان غربی به صفر برســد. حسینی با بیان اینکه میزان 
پشت نوبتی به شدت در سال های اخیر کاهش یافته است، افزود: از اقدامات خوب 
دولت گذشته توجه به این مسئله است اما هنوز این تعداد به صفر نرسیده است. 
حسینی با اشاره به اینکه مشارکت دادن مردم در کارها از سیاست های اصلی دولت 
چهاردهم به شــمار می رود، ادامه داد: این مشارکت مردمی معجزه آفرین است؛ 
هشــت میلیون نفر جمعیت تحت پوشش بهزیستی کشور هستند که ۱۸ هزار نفر 
کارمنــد به آنان خدمــات ارائه می کنند. آموزش زندگی در ســالمندی گام اول در 
راه اندازی باشــگاه های زیست محله در کشور اســت و در مراحل بعدی اقدامات 
دیگری برنامه ریزی می توان کرد. او با اشــاره به اینکه میانگین سن بازنشستگی در 
ایران ۵۲ سال و امید به زندگی سالمندان ۷۶ سال است، اظهار کرد: یک سوم عمر 
هر فرد در سالمندی است و باید برای سالمندی استراتژی داشته باشیم. علت این 
مسئله بالا بودن امید به زندگی در زنان نسبت به مردان است. امید به زندگی زنان 
ایرانی بین دو تا ســه سال بیشــتر از مردان است. رئیس سازمان بهزیستی کشور با 
تأکید بر شناســایی و پیگیری آموزش زنان ســالمند تنها ادامه داد: انسان ها در دو 
مرحله کودکی و ســالمندی به تعامــل نیازمندند و عواطف و نیــاز به همدم در 
سالمندی بیشــتر اســت. هم اکنون ازدواج زنان و مردان سالمند تنها مورد توجه 
اســت و زنانی که از ۶۰ ســال به بالا و تنها باشند سالمند تنها محسوب می شوند. 
وجوه مختلف ســالمندی شامل سالمند فقیر، ســالمند معلول، سالمند مریض، 
سالمند بیکار و سالمند تنهاست و زنان سالمند تنها برای ما دارای اولویت است. به 
لحاظ ملاک های جمعیت شناختی و یا سالمند شناسی اگر هفت درصد از جمعیتی 
ســالمند باشــند، به آن جمعیت جوان گفته می شــود، اگر بین هفت تا ۱۴ درصد 
ســالمند باشــند آن جامعه در حال ورود به ســالمندی بوده و اگر ۱۴ تا ۲۱ درصد 
سالمند باشند جمعیت سالمند اســت و اگر از این میزان فراتر رود و بین ۲۱ تا ۲۸ 
درصد باشــند ســالخورده و در صورتی که از این میزان نیز بیشــتر باشــد، شدیدا 
سالخورده محسوب می شود. هم اکنون ۱۲ درصد جمعیت ایران سالمند هستند که 

روند بسیار رو به رشدی را شاهد هستیم.

تحقیق و تفحص از املاک شهرداری؛ ۵ ماه بلاتکلیفی

از استقبال شهردار تا سکوت شورا
نگاه گزارش خبری

خبر

جامعهجامعه

نورا حســینی:  اواخر تابســتان امســال بود که نخستین 
تحقیق و تفحص در شــورای شهر ششــم کلید زده شد. 
نرجس ســلیمانی، رئیس کمیسیون نظارت شورای شهر، 
درخواست تحقیق و تفحص از سازمان املاک شهرداری 

را به هیئت رئیسه شورا داد.
نرجــس ســلیمانی در صحن علنی شــورا با توصیف 
و تعریــف لغــوی دو واژه تحقیــق و تفحــص به جهت 
شفاف سازی موضوعات مطروحه و پیشگیری از برداشت 
ناصواب در تذکر خود گفــت: تحقیق در لغت به معنای 
وارسی و رســیدن به کنه ماجرا بوده و به منظور تصدیق 
قول یا گمانی به کار می رود و تفحص در لغت به معنای 
واپژوهیدن و استفســار برای گشــایش کار است. طرحی 
که در چارچوب آن درخواســت تحقیق و تفحصی انجام 
می شود، به امضای اعضا رســیده که از جنس انبساط و 
گشــایش در فرایند امور و نه از جنــس انقباض و ایجاد 

پیچش در امر خدمات رسانی به همشهریان بوده است.
او ادامــه داد: بر همین اســاس با عنایــت به تکالیف 
شــهرداری تهران در بنــد برنامه چهارم حســب بند ۱۰ 
مصوبه ساماندهی اسناد و املاک و مستغلات شهرداری 
تهــران، شــهرداری موظف بوده هر شــش مــاه یک بار 
گزارش عملکرد ســازمان املاک را به شــورا ارائه کند که 
از زمان تصویب تاکنون گزارشــی ارائه نشده و از وظایف 
شوراست که به موجب بند ۱۷ ماده ۸۰ قانون تشکیلات با 
عنایت به ضرورت شفاف سازی کارنامه دوره ششم و قبل 
از پایان فعالیت و با توجه به موارد ذکرشده انجام تحقیق 
و تفحص در عملکرد برنامه ای مالی و اجرائی ســازمان 
املاک از نظر حقوقی و صرفه و صلاح شهر و شهرداری با 
محوریت مواردی که در درخواست ذکر شده را در دستور 

کار خود قرار دهد.
پس از گذشــت یک هفته از طــرح موضوع تحقیق و 
تفحص از ســازمان املاک، مهدی چمران درباره تحقیق 
و تفحص از ســازمان املاک شهرداری تهران به رسانه ها 
گفت که کمتر از ۴۸ ســاعت اعلام وصول شده و کارهای 

آن به اتمام رسیده است.
شــهرداری تهران هم از پیشــنهاد رئیس کمیســیون 
نظارت شــورای شهر اســتقبال کردند. علیرضا زاکانی در 
حاشــیه گفت وگوی شــهردار تهران با خبرنگاران درباره 
موضوعات مالی و اقتصاد شــهری درمــورد نامه یکی از 
اعضای شورای شهر مبنی بر تحقیق و تفحص از سازمان 
املاک و مستغلات شــهرداری تهران، گفت: این موضوع 
حق مســلم شورای شهر تهران است و ما به شدت از هر 

چیزی که به شفافیت کمک کند، استقبال می کنیم.
لطف االله فروزنده، معاون شهردار تهران هم گفت: ما 
در این زمینه مشــکلی نداریــم. اتفاقا یکی از بخش هایی 
که بســیار موفق بوده، سازمان املاک است و از این مورد 
اســتقبال می کنیــم. این فرصت خوبی اســت که هم به 

مردم و هم به شورا گزارش دهیم.
اما با گذشت پنج ماه از زمان طرح درخواست تحقیق 
و تفحــص از املاک شــهرداری خبــری از نتایج آن نبود. 
روز گذشــته مهدی چمران در پاسخ به پرسشی پیرامون 
موضوع تحقیق و تفحص از ســازمان املاک شــهرداری 
به خبرنگاران گفت:  در حال حاضر این کار متوقف شــده، 
چراکه آن برنامه های مقدماتی که باید انجام می شد؛ طی 

نشده تا بار دیگر درخواستی دراین باره داده شود.
احمد صادقی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورای 
شهر تهران هم درباره بررسی تحقیق و تفحص از املاک 
شهرداری به «شــرق» گفت:  جلسه کمیسیون مربوطه با 
حضور افرادی کــه این تحقیق و تفحــص را امضا کرده 
بودند، برگزار شــد و نظرات شهرداری به طورکامل شنیده 
شــد. طبق قانون، اعضای حاضر در جلسه باید در همان 
نشســت نظر خود را ارائــه می دادند، امــا تاکنون چنین 

اتفاقی رخ نداده است.
ســوی  از  مشــخصی  جمع بنــدی  داد:  ادامــه  وی 
کمیســیون ها برای ادامه روند تحقیق و تفحص یا انجام 
اقدامات بعدی ارائه نشده. با توجه به اینکه جلسه برگزار 
شــده و فرایند قانونی طی شده است، این موضوع به هر 
حال در کمیسیون مطرح شده، اما هنوز نظر مشخصی از 

سوی اعضا اعلام نشده است.
اما نرجس ســلیمانی به «شرق» گفت که مدتی پیش 
درخواســت پیگیری و برگزاری جلســه درباره تحقیق و 
تفحص از ســازمان املاک را به رئیس شورای شهر ارائه 

کرده است.
ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران هم درخصوص 

روند تحقیق و تفحص از سازمان املاک به «شرق» گفت: 
حــدود ۱۰ روز یا نهایتا دو هفته پیــش، همه ما به اتفاق 
درخواســت کنندگان مجددا این موضوع را امضا کردیم تا 
روند آن به جریــان بیفتد. توقف فعلی تحقیق و تفحص 
به دلیل مشغولیت شــورا با بررسی بودجه است، چراکه 
طبــق قانون، تا زمانــی که بحث بودجه به پایان نرســد، 

این گونه موضوعات قابل طرح نیستند.
وی در پاسخ به این پرســش که چرا سؤال های اعضا 
یا درخواســت گزارش های نظارتی به خروجی مشخصی 
نمی رســند و در همــان مراحل اولیه باقــی می مانند، با 
اشاره به حمایت شــورا از درخواست تحقیق و تفحصی 
که از سوی سلیمانی مطرح شد، افزود: ما این درخواست 
را امضــا و از آن حمایــت کردیم. اگــر بخواهید جزئیات 
بیشــتری بدانیــد، می توانید از خود ایشــان بپرســید. اما 
درمجموع، پاسخ هایی که تاکنون دریافت شده، قانع کننده 
نبوده اند. برخی از اعضای شورا پیگیری هایی انجام داده 
و مکاتباتی با شــهرداری داشــته اند که در بعضی موارد 
شهرداری پاسخ داده و در برخی دیگر هنوز پاسخی ارائه 
نشده اســت. اکنون منتظریم ببینیم در نهایت چه اتفاقی 
خواهد افتاد. املاک شــهرداری تهــران در ادوار مختلف 
یکی از بخش های پرحاشــیه بوده انــد. از ماجرای املاک 
نجومــی تا واگذاری های پرحاشــیه امــلاک. تلاش برای 
شــفاف کردن این حوزه هم چنــدان موفقیت آمیز نبود و 
فروش املاک شــهرداری در بورس کالا در مدت کوتاهی 

از فهرست افتخارات مدیریت شهری ششم خارج شد.
در لایحــه بودجه ۱۴۰۴ شــهرداری تهــران هم روند 
فروش املاک شــهرداری تهران غیرشــفاف تر از گذشته 

شده است.
بهروز شیخ رودی، کارشــناس مالیه و اقتصاد شهری، 
در گفت وگویــی بــا اشــاره به نقش شــورای ششــم در 
غیرشــفاف کردن ابعاد فروش املاک شهرداری گفته بود: 
تا پیش از دوره ششــم در ادوار مختلف شــورای شــهر 
شــهرداری براساس مصوبه سیاست ها و الزامات اجرائی 
بودجه مکلف می شــد فهرســت املاک پیشنهادی خود 
برای فــروش را در قالب پیوســت های بودجه در اختیار 
اعضای شــورای شــهر قرار دهد، اما در شــورای ششــم 
این الزامات دیگر به تصویب شــورای شــهر نمی رســد و 
شــهرداری نیز مکلف نیســت جزئیات برنامه خود برای 
فروش املاک و دارایی های شهر و شهرداری را در اختیار 
اعضای شــورای شهر قرار دهد تا اعضای شورا بدانند که 
شهرداری قصد فروش کدام دارایی های شهر را دارد و این 
اعداد و ارقام برپایه چه برنامه فروش دارایی به شــورای 
شهر پیشنهاد شده است. این موضوع سبب شده در دوره 
ششم شرایطی رقم بخورد که اعضای شورای شهر اعداد 
و ارقــام مربوط به فــروش املاک و دارایی های شــهر را 
بدون توجه به اینکه از فــروش چه املاک و دارایی هایی 

به دست خواهد آمد تصویب کنند.
این کارشــناس مالیه و اقتصاد شهری با اشاره به لزوم 
پایبندی به شــفافیت در فروش اموال و دارایی های شهر 
و شهرداری یادآور شــده بود: اموال، املاک و دارایی های 
شهر و شهرداری ســرمایه عمومی مردم شهر هستند که 
شهردار در مقام امانتدار و اعضای شورا به عنوان وکلای 
اهالی شــهر و ناظر بر این امانت باید حق به شهر، منافع 
و مصالح شــهر و... را در فروش و بهره برداری از آن مورد 
توجه قرار دهند و این دارایی های بین نسلی را با مدیریت 
مناســب اقتصادی حفظ و حراســت کنند، در این مســیر 
شفافیت و اعلام و انتشار اطلاعات معاملات می تواند به 
قضاوت مردم درباره چگونگی عملکرد مدیریت شــهری 
کمک شــایانی کند، از ســوی دیگر انجــام معاملات در 
چارچــوب قانون و پایبندی به قیمت گــذاری منصفانه و 
تضمین ســلامت معاملات از طریق سازوکار های شفافی 
مثل بورس املاک و... کیفیت شفافیت و پایبندی به قانون 

را بهبود می بخشد.
معاون پیشــین محاســبات و پایش عملکرد شــورای 
شهر تهران با اشــاره به هیاهوی شهرداری تهران درباره 
فــروش املاک و دارایی های شــهر از طریــق بورس کالا 
گفت: متأســفانه با وجود رپورتاژ رسانه ای و وعده زاکانی 
در فروش املاک و دارایی های شهرداری از طریق سازوکار 
بورس املاک، شاهد متوقف شــدن این روند هستیم و در 
واقع مدیریت شــهری دوره ششــم جز مدت کوتاهی تن 
به این شیوه و ســازوکاری که خودش مدعی آغازش بود 
نــداد و دوباره در بر همان پاشــنه ســابق می چرخد و ما 
شاهد فراموش شــدن آن وعده زاکانی از سوی مدیرانش 

هستیم، موضوعی که حتی تنظیم کنندگان لایحه بودجه 
رغبــت و تمایلی به پیشــنهاد مجــدد آن در تبصره های 
بودجه نداشته اند! خوب اســت مدیران دوره ششم و به 
ویژه معاون مالی و اقتصادی شــهرداری به این پرســش 
پاســخ بدهند که «چرا شــهرداری عرضه املاک خود را 
از طریق بــورس کالا پیگیری نمی کند؟». پاســخ مدیران 
شــهری به این ســؤال شــفاف می کند که چرا شهرداری 
تهران قید فروش املاکش از طریق بورس را زده اســت؟ 
البتــه امیدوارم اعضای محترم شــورای شــهر در هنگام 
تصویب این اعداد و ارقام از مدیران شــهری این سؤال را 
بپرسند که «چه میزان از این اموال و دارایی هایی که قرار 
است در ســال آینده به فروش برسند، از اراضی و املاک 
ذخیره شــهری اســت و چه میزان از دیگر اموال و املاک 
شــهرداری؟» تا برای اعضای شورای شهر و مردم تهران 
روشــن شــود که ۴۰ هزار میلیارد تومــان از فروش کدام 

دارایی های شهر و شهرداری قرار است به دست آید.

جلسه یک ساعته شورای شهر
روز گذشــته صحن علنی شورای شــهر تهران کمتر از 
یک ساعت بود. در این جلسه پرونده سه باغ بررسی شد و 
دو عضو شورای شهر تهران هم از شهرداری برای اجرای 

یک پروژه عمرانی تشکر کردند.
اعتراض هیئــت تطبیق به «اصلاحیه مصوبه عوارض 
بر مشاغل سیار و بی کانون شهر تهران» هم در این جلسه 

رسیدگی شد.
مهدی چمران هم در حاشــیه شــورا با اشاره به نرخ 
پارکینگ های حاشــیه ای برای ســال آینده گفت: مسئله 
پارکینگ یکی از مسائل مهم شهر ماست و در این خصوص 
کمبود داریم. ساخت پارکینگ از نظر اختصاصی به صرفه 
نیست و نرخ آن باید دو مبنا داشته باشد. خیابان و حاشیه 
خیابان مربوط به همه است و برای یک فرد یا گروه خاص 
نیســت؛ اگر قیمت پارکینگ های حاشیه ای ارزان دریافت 
شود، دیگر برای افراد صرف نخواهد کرد به دنبال ساخت 
پارکینگ مســقف بروند. ما ســال ۸۲ یک مصوبه داشتیم 
و کسانی که می خواســتند پارکینگ بسازند، طبقه اول را 
تجاری می دادیم و می توانستند طبقه هشتم را به صورت 
رســتوران یا نمایشــگاه اســتفاده کنند که برایشان منبع 
درآمد شــود. این کار تشــویق خوبی بود و برخی ها از این 
شرایط استفاده کردند؛ اما در نهایت زیاد استقبال نشد. با 
درنظرگرفتن این مسائل طرح پارکینگ ها را تعیین کردیم.

او دربــاره نرخ تاکســی های برقی گفت: نــرخ کرایه 
تاکســی ها را تا ۵۰ درصد اضافه تر تصویب و تأیید کردیم 
و این عــدد به خاطر خدمــات اضافه تر و راحتی بیشــتر 
مســافران بود. هرچه تعداد تاکســی های برقی بیشــتر 
شــود، در رفع آلودگــی هوا کمک خواهد شــد. اگر ۸۰۰ 
هزار تاکســی تهران برقی شوند اتفاقات خوبی برای شهر 
خواهــد افتاد. نــرخ توافقی برای این تاکســی های برقی 
وجود ندارد و این مسئله را باید سازمان تاکسیرانی پیگیری 

و نظارت کند.
چمــران درباره آخریــن وضعیت بودجه شــهرداری 
تهران گفت: بودجه را باید سه شــنبه در دســتور کار قرار 

دهیم؛ چراکــه تا آخر بهمن 
بایــد آن را اعــلام کنیم. اگر 
ضرورت داشــت سه شــنبه 
سه شــیفت جلسه خواهیم 
داشــت یا چهارشنبه جلسه 

فوق العاده می گذاریم.
شــهر  شــورای  رئیــس 
تهــران دربــاره ارســال نامه 
توسط او به شــورای نگهبان 
وضعیت  آخرین  راســتای  در 
تمدید شــوراها بیان کرد: من 
واقعیت هــا را گفتم؛ برگزاری 
زمانــی  بــازه  در  انتخابــات 
برنامه ریــزی بودجه اســت و 
ما  ندارد.  اصلا فرصتی وجود 
هم شفاهی و هم کتبی گفتیم. 
البتــه دیــروز خبری شــنیدم 
کــه تمدید شــوراها تصویب 
نشــده؛ اما خبر رسمی اش را 
دریافت نکردم. اگر تأیید نکنند 
دوباره به مجلس می رود که 

بررسی شود.
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از وظایف شوراست که 
به موجب بند ۱۷ ماده 
تشــکیلات  قانون   ۸۰
با عنایــت به ضرورت 
کارنامه  شفاف ســازی 
دوره ششــم و قبــل 
از پایــان فعالیت و با 
توجه به موارد ذکرشده 
انجام تحقیق و تفحص 
در عملکــرد برنامه ای 
مالی و اجرائی سازمان 
حقوقی  نظر  از  املاک 
صــلاح  و  صرفــه  و 
شــهر و شــهرداری با 
محوریــت مواردی که 
در درخواست ذکر شده 
را در دســتور کار خود 

قرار دهد.


